

August 3, 1960

**Decree from N.S. Khrushchev and M. Smirtyukov on
Cosmonaut Training Center**

Citation:

"Decree from N.S. Khrushchev and M. Smirtyukov on Cosmonaut Training Center", August 3, 1960, Wilson Center Digital Archive, Selected, edited, and annotated by Asif Siddiqi. Translated by Gary Goldberg and Angela Greenfield.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/260534>

Summary:

USSR Council of Ministers Decree entitled "The Preparation of a Manned Spaceflight," approved full-on preparations for a human spaceflight.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

№ 62

Постановление Совета Министров СССР «О подготовке полета человека в космическое пространство»*

№ 866-361

3 августа 1960 г.

Сов. секретно

В развитие постановлений ЦК КПСС и Совета Министров СССР от 22 мая 1959 г. № 569-264¹ и от 10 декабря 1959 г. № 1388-618² Совет Министров Союза ССР ПОСТАНОВЛЯЕТ:

1. Утвердить прилагаемое Положение о космонавтах Союза ССР.

2. Обязать Министерство обороны СССР:

а) создать в III квартале 1960 г. Центр подготовки космонавтов СССР³;

б) выделить в 1960–1961 годах жилую площадь для сотрудников Государственного научно-исследовательского испытательного института авиационной и космической медицины;

в) увеличить штатную численность Государственного научно-исследовательского испытательного института авиационной и космической медицины до размеров, необходимых для проведения научно-исследовательских работ, связанных с разработкой и обеспечением необходимых жизненных условий на обитаемых межпланетных станциях и космических кораблях;

г) построить и сдать в эксплуатацию в течение 1960-1961 годов комплект сооружений для Центра подготовки космонавтов на выделенном для Министерства обороны СССР участке в районе платформы 41-й км Северной ж.д.;

д) произвести реконструкцию существующих зданий Научно-исследовательского авиационного госпиталя в г. Москве в районе парка Сокольники.

3. Обязать Главное управление гражданского воздушного флота при Совете Министров СССР передать Министерству обороны СССР самолет Ту-104Д за счет средств Министерства обороны СССР.

Государственному комитету Совета Министров СССР по авиационной технике по согласованию с Министерством обороны СССР в двухмесячный срок разработать техническую документацию на переоборудование самолета Ту-104Д в летающую лабораторию для проведения исследований, специальной тренировки космонавтов и испытаний систем обеспечения полета человека в

* На верхнем поле первой страницы слева машинописная помета «ЦК КПСС — общий отдел», под которой рукописная помета «П294/94». Подписей нет. Стоит мастичная печать «Управление Делами Совета Министров СССР. Общая канцелярия». Проект постановления Совета Министров утвержден постановлением Президиума ЦК КПСС («Вопрос Комиссии Президиума Совета Министров СССР по военно-промышленным вопросам»), принятым 3 августа 1960 г. за № П294/94 (см.: АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 277. Л. 28).

¹ См. документ № 31.

² См. документ № 36.

³ См. прим. 2 к документу № 58.

условиях невесомости, с участием ЛИИ Государственного комитета Совета Министров СССР по авиационной технике.

4. Поручить Министерству обороны СССР разработать и по согласованию с Министерством финансов СССР в месячный срок утвердить Положение о денежном вознаграждении лиц, участвующих в испытаниях и исследованиях с воздействием на организм человека различных авиационных и космических факторов, действующих в лабораторных условиях и в полете на летательных аппаратах (самолетах, вертолетах, аэростатах, стратостатах и др.).

5. Обязать Мособлисполком (т. Конотопа) в течение 1960–1962 годов переселить с территории авиагарнизона Чкаловская проживающих гражданских лиц с их семьями, не имеющих трудовых отношений с ГК НИИ ВВС, а также военнослужащих с их семьями, находящихся в запасе и отставке (прослуживших в Советской Армии менее 25 календарных лет), общим количеством 388 семей.

Поручить Совету Министров РСФСР предусмотреть в планах на 1961-1962 годы выделение необходимых капиталовложений для строительства 10 тыс. кв. метров жилой площади для размещения переселяемых.

6. Обязать Государственный комитет Совета Министров СССР по авиационной технике (т. Дементьева) совместно с Государственным комитетом Совета Министров СССР по радиоэлектронике (т. Калмыковым) и Государственным комитетом Совета Министров СССР по оборонной технике (т. Рудневым) спроектировать и построить в 1962 году по согласованным с Министерством обороны СССР тактико-техническим требованиям центрифугу диаметром 30-35 метров, создающую перегрузки до 40 единиц со скоростью нарастания 7-8 единиц в секунду, с системой автоматического управления для имитации условий полета летательных аппаратов.

Госплану СССР предусмотреть выделение фондов на материалы и комплектующие изделия для изготовления центрифуги по представлению Государственного комитета Совета Министров СССР по авиационной технике, Государственного комитета Совета Министров СССР по оборонной технике и Государственного комитета Совета Министров СССР по радиоэлектронике.

Председатель Совета Министров Союза ССР

Н. Хрущев

Зам. Управляющего Делами Совета Министров СССР

М. Смиртюков

АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 277. Л. 29–31. Копия на бланке. Опуubl.

Nº 866-361[1]
August 3, 1960

Top Secret

In development of the CPSU CC and USSR Council of Ministers Decrees Nº 569-264 of May 22, 1959[2] and Nº 1388-618 of December 10, 1959[3] the USSR Council of Ministers DECREES to:

1. Approve the attached Regulations on Cosmonauts of the Soviet Union.
2. Hold the USSR Ministry of Defense responsible for:
 - a) the creation of a USSR Cosmonaut Training Center in the third quarter of 1960
 - b) choosing living quarters in 1960-1961 for officials of the State Scientific-Research and Testing Institute of Aviation and Space Medicine;
 - c) increase the assigned strength of the State Scientific-Research and Testing Institute of Aviation and Space Medicine to the size needed to conduct the scientific-research work associated with the development and support of the necessary living conditions for habitable interplanetary stations and spacecraft;
 - d) building and putting into operation during 1960-1961 a complex of structures for the Cosmonaut Training Center on a plot allotted for the USSR Ministry of Defense in the area of the 41-kilometer railway platform of the Northern Railroad;
 - e) conducting the reconstruction of the existing buildings of the Scientific-Research Aviation Hospital in Moscow in the area of Sokol'niki Park.
3. Hold the Main Directorate of the Civil Air Fleet under the USSR Council of Ministers responsible for transferring a Tu-104D to the USSR Ministry of Defense at the expense of the USSR Ministry of Defense.

The State Committee of the USSR Council of Ministers for Aviation Technology in coordination with the USSR Ministry of Defense is to develop the technical documentation within two months for the conversion of the Tu-104D aircraft into a flying laboratory for conducting tests, special training exercises of cosmonauts, and tests of the manned flight support systems in conditions of weightlessness with the participation of the LII [Flight-Research Institute] of the State Committee of the USSR Council of Ministers for Aviation Technology.

4. Charge the USSR Ministry of Defense with developing and in coordination with the USSR Ministry of Finance approving within a month a regulation concerning the monetary awards to those participating in tests and research with effects on the human organism in laboratory conditions and in flight on aircraft (airplanes, helicopters, airships, high-altitude balloons, etc.)
5. Hold the Moscow Oblast' Executive Committee (Comrade Konotop) responsible for resettling during 1960 to 1962 the civilians and their families from the grounds of the Chkalov aviation garrison who do not have labor relations with the GK NII VS [State Red Banner Scientific-Research Institute of the Air Force] and also the servicemen in the reserves and their families and those who are retired (who have served in the Soviet Army less than 25 calendar years), a total of 388 families.

Charge the RSFSR Council of Ministers with providing for the allocation of the necessary capital investments in the plans for 1961-1962 for the construction of 10,000 square meters of housing to accommodate those being resettled.

6. Hold the State Committee of the USSR Council of Ministers for Aviation Technology (Comrade Dement'yev) together with the USSR Council of Ministers State Committee for Radio-Electronics (Comrade Kalmykov) and the State Committee of the USSR Council of Ministers for Defense Technology (Comrade Rudnev) responsible for designing and building a 30-35-meter diameter centrifuge in accordance with performance requirements coordinated with the USSR Ministry of Defense in 1962, producing an acceleration force of up to 40 units with a speed of increase of 7-8 units per second and with an automatic control system to imitate the conditions of aircraft flight.

USSR Gosplan is to provide an allocation of funds for materials and components to manufacture the centrifuge on presentation of the USSR Council of Ministers' State Committee for Aviation Technology, the State Committee of the USSR Council of Ministers for Defense Technology, and the USSR Council of Ministers State Committee for Radio-Electronics.

Chairman of the USSR Council of Ministers

N. Khrushchev[4]

Deputy Manager of the USSR Council of Ministers Directorate of Administration

M. Smirtyukov[5]

APRF, f. 3, op. 47, d. 277, ll. 29-31. Copy on a form. Published.

[1] On the top margin of the first page, on the left, there is a typewritten label "Central Committee of the CPSU - General Department," under which there is a handwritten label "P294 / 94." There are no signatures. There is a mastic seal "Office of the Council of Ministers of the USSR. General office." The draft resolution of the Council of Ministers was approved by the resolution of the Presidium of the Central Committee of the CPSU ("Question of the Commission of the Presidium of the Council of Ministers of the USSR on Military-Industrial Issues") adopted on August 3, 1960 for P294 / 94 (see: APRF, f. 3, op. 47, d. 277, l. 28).

[2] See [Document No. 5](#).

[3] This was the Central Committee and Council of Ministers decree no. 1388-618 issued on December 10, 1959 under the title "On the Development of Research on Cosmic Space."

[4] Nikita Sergeyevich Khrushchev (1894-1971) was 1st Secretary of the Central Committee of the CPSU from 1953 to 1964.

[5] Mikhail Sergeyevich Smirtyukov (1909-2004) was deputy manager of the USSR Council of Ministers Directorate of Administration.